
Zeer Geheim 

Ex.nr. 

Nr.8030 Bespreking tussen een d e l e g a t i e u i t de 
Ministerraad met de v o o r z i t t e r van de Europese 

Commissie de heer Roy Jenkins, gehouden 
op maandag 21 maart 1977 i n het 
Catshuis van 14.30 t o t 17 uur 

Aanwezig van Nederlandse kant: m i n i s t e r - p r e s i d e n t Den Uyl 
en de m i n i s t e r s Boersma, Lubbers, Pronk, 
Van der Stee en Van der Stoel en s t a a t s 
s e c r e t a r i s B r i n k h o r s t alsmede de heren 
Lubbers (PV) , I t a l i a n e r (BuZ), Van de Graaf (AZ) 
en H o l t s l a g ( s e c r e t a r i s ) 

Van de kant van de Commissie: de heer Roy Jenkins 
alsmede de heren Michael Jenkins en Audland 

a. Landbouwpolitiek 
De m i n i s t e r - p r e s i d e n t verwelkomt de 

heer Jenkins en z i j n gezelschap en merkt op dat 
reeds gedurende de lunch een n u t t i g e bespreking 
heeft plaatsgevonden van een a a n t a l onderwerpen. 
Spreker s t e l t voor nu over t e gaan t o t de 
behandeling van de l a n d b o u w p o l i t i e k . De heer 
Jenkins reageert dat het h i e r een zeer gev o e l i g 
punt b e t r e f t . Door de toenemende d i v e r g e n t i e 
tussen de economieën van de l i d s t a t e n z i j n de 
problemen de l a a t s t e j a r e n toegenomen en z i j n de 
vaste p r i j z e n i n gevaar gekomen. H i j meent dan ook 
dat de monetaire compenserende bedragen (MCB) zo 
snel m o g e l i j k moeten worden weggewerkt. Daarnaast 
acht h i j h e t , met name i n de melksector, een zeer 
groot probleem om af t e komen van de p r o d u k t i e ten 
behoeve van de i n t e r v e n t i e . Spreker i s het geheel 
eens met commissaris Gundelach, d i e h e e f t opgemerkt 
dat zonder een efficiënt gemeenschappelijk landbouw
b e l e i d de EEG n i e t bestaat. Spreker acht het van 
grote betekenis om vóór 1 a p r i l 1977 een akkoord 
te bereiken over de nieuwe landbouwprijzen. Hoe 
eerder een akkoord i s b e r e i k t over deze p r i j z e n , 
hoe eerder kan worden begonnen aan een e f f e c t i e v e 
en zeer noodzakelijke s t r u c t u u r p o l i t i e k . Een 
akkoord over de landbouwprijzen d i e n t n i e t 
s t r i j d i g t e z i j n met een gezonde s t r u c t u u r p o l i t i e k . 
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b. U i t b r e i d i n g van de Europese Gemeenschap 

De heer Jenkins waarschuwt ertegen om de 
problemen die verband houden met de u i t b r e i d i n g 
van de Gemeenschap t e zeer met Portugal i n verband 
te brengen. Griekenland h e e f t het lidmaatschap van 
de Gemeenschap a l aangevraagd en ook van Spanje 
kan i n de n a b i j e toekomst een aanvraag worden 
verwacht. Spreker h e e f t een u i t s t e k e n d onderhoud 
met m i n i s t e r - p r e s i d e n t Soares van Portugal gehad. 
H i j meent dat de heer Soares een zeer goed i n z i c h t 
heeft i n de problemen d i e samenhangen met een 
eventueel lidmaatschap van z i j n land. G l o b a l i s a t i e 
van de onderhandelingen zou voor Portugal onaan
vaardbaar z i j n . Spreker kan z i c h d i t wel goed 
v o o r s t e l l e n maar meent dat de Gemeenschap en de 
l i d s t a t e n a l s het ware voor i n t e r n gebruik toch 
een zekere p a r a l l e l l i t e i t i n het oog moeten houden. 
B i j de u i t b r e i d i n g van de Gemeenschap moet worden 
uitgegaan van het p o l i t i e k e i m p e r a t i e f dat de 
Gemeenschap openstaat voor democratische landen 
die w i l l e n t o e t r e d e n . Voor wat b e t r e f t de 
economische problemen van de toetredende landen i s 
n i e t de duur van de overgangsperiode van belang, 
maar wel wat men e r i n doet. Het was hem opgevallen 
dat de heer Soares geen b e g r i p voor de i n s t i t u t i o n e l e 
problemen had d i e met u i t b r e i d i n g van de Gemeenschap 
samenhangen. H i j z i e t n i e t i n wat een negende, 
tiende of e l f d e l i d u i t m a a k t. Spreker meent dat 
het ook n i e t aan dat ene e x t r a - l i d l i g t , maar dat 
het d u i d e l i j k i s dat de Gemeenschap zeer langzaam 
v o r d e r t met z i j n werkzaamheden en dat de u i t 
b r e i d i n g van het a a n t a l leden een geweldige druk 
op de b e s l u i t v o r m i n g l e g t . De t o e t r e d i n g van 
Portugal i s een argument om er nu i e t s aan t e gaan 
doen, zodat u i t de m o e i l i j k h e d e n een succes kan 
ontstaan. Spreker h e e f t i n z i j n besprekingen met 
de Franse r e g e r i n g gemerkt dat p r e s i d e n t Giscard 
Giscard d'Estaing z i c h g r o t e zorgen maakt over de 
i n s t i t u t i o n e l e problemen en meent dat er passende 
maatregelen t e r gelegenheid van de u i t b r e i d i n g 
moeten worden g e t r o f f e n . Het gaat h i e r om zaken 
als meerderheidsbesluitvorming i n de raad, de 
omvang van de volgende Europese Commissie en de 
w i s s e l i n g van het v o o r z i t t e r s c h a p . Ten s l o t t e 
merkt spreker op dat h i j i n oktober een lidmaat-
schapaanvrage van Spanje verwacht. H i j informeert 
naar het Nederlandse standpunt terzake. 
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M i n i s t e r Van der Stoel i s het eens met 
de analyse van de heer Jenkins. Ook Nederland i s 
tegen de zg. g l o b a l i s a t i e van de t o e t r e d i n g s 
onderhandelingen. Voor Griekenland zou d i t b i j v . 
een geweldige stap terug z i j n , hetgeen met het oog 
op potentiële d e s t a b i l i s e r e n d e e f f e c t e n voor d i t 
land bepaald onverantwoord moet worden genoemd. 
Spreker heeft van de heer Soares de indruk 
gekregen dat de zekerheid van het lidmaatschap van 
Portugal voor hem e s s e n t i e e l i s en dat over de 
m o d a l i t e i t e n v a l t t e onderhandelen. Wel i s het hem 
d u i d e l i j k geworden dat h i j n i e t a l s een appendix 
van Spanje w i l worden beschouwd. Voorts had het 
spreker g e t r o f f e n dat de heer Soares een zg. 
periode de préadmission h e e f t afgewezen, maar wel 
voorafgaand aan de t o e t r e d i n g een overgangsperiode 
aanvaardbaar acht. Spreker meent dat het h i e r 
echter voornamelijk een t e r m i n o l o g i s c h punt 
b e t r e f t waarin men de Portugezen zou moeten 
tegemoetkomen. Spreker acht het aanwenden van 
fondsen voor de h e r s t r u c t u r e r i n g van de Portugese 
economie van zeer grote betekenis. H i j h e r i n n e r t 
eraan dat i n 1975 i n het z i c h t van een greep naar 
de macht van de communistische p a r t i j i n Portugal 
de t e r b e s c h i k k i n g s t e l l i n g van de fondsen door de 
EEG-lidstaten b i j z o n d e r moeizaam i s verlopen. 
Spreker l e g t echter g r o t e nadruk op de betekenis 
van deze financiële o f f e r s . I n d i t verband i s 
spreker g e t r o f f e n door het plan van de VS voor een 
hulpfonds aan Portugal waarin de Europese 
Gemeenschap voor eenderde zou moeten deelnemen. 
Het democratiseringsproces i n Spanje h e e f t volgens 
spreker reële kans op succes. Een lidmaatschaps-
aanvrage i n oktober l i j k t t o t de reële m o g e l i j k 
heden t e behoren. Spreker v r e e s t wel c o m p l i c a t i e s 
i n verband met de op het zuiden van Europa 
ge r i c h t e p o l i t i e k van de Franse p r e s i d e n t d i e 
echter t e r gelegenheid van de parlementsverkiezingen 
i n 1978 vanwege het concurrentiegevaar b i j Spaanse 
t o e t r e d i n g onder druk zou komen t e staan. Het i s 
van betekenis om goed af t e wegen welke concessies 
aan Portugal z u l l e n worden gedaan omdat d i t , of 
men nu w i l of n i e t , i n v l o e d z a l hebben op de 
onderhandelingen met Spanje. U i t b r e i d i n g van 
de Gemeenschap h e e f t ook grote i n s t i t u t i o n e l e 
gevolgen. Ook t e r gelegenheid van de bespreking 
van de Griekse toetredingsonderhandelingen z i j n a l 
spanningen op d i t t e r r e i n z i c h t b a a r geworden; 
spreker h e r i n n e r t ondermeer aan de Ierse o p s t e l l i n g . 
Over v e r s c h i l l e n d e mogelijke veranderingen i n de 
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i n s t i t u t i e s zal moeten worden gestudeerd. Spreker 
meent dat op het i n Leeds Castle halverwege mei te 
organiseren Gymnich-weekend hierover van gedachten 
zou kunnen worden gewisseld tussen de m i n i s t e r s 
van buitenlandse zaken. 

De heer Jenkins merkt op dat de 
mogelijkheid om Amerikaanse fondsen ten behoeve 
van Portugal te gebruiken zeer belangwekkend i s . 
Spreker denkt i n verband met Portugal aan de 
mogelijkheid van een gecoördineerd en concreet 
plan met gefaseerde doeleinden d i e naarmate z i j 
worden g e r e a l i s e e r d b i j d r a g e n t o t de voorbereiding 
van de t o e t r e d i n g t o t de Gemeenschap. Het gaat dus 
n i e t om fondsen zonder meer, maar om een g e r i c h t 
financieringsprogramma dat b i j v . u i t g a a t van 
t o e t r e d i n g op i n d u s t r i e e l t e r r e i n i n 1980 en voor 
de landbouw i n 1985. H i j w i j s t er met nadruk op 
dat de t o e t r e d i n g van Portugal voor dat land een 
ramp wordt a l s de periode voor de t o e t r e d i n g n i e t 
goed wordt g e b r u i k t . H i j waarschuwt voor eventuele 
Franse bezwaren tegen het gebruik van Amerikaanse 
fondsen. De omvang van de fondsen waaraan nu wordt 
gedacht, z u l l e n weieens onvoldoende kunnen b l i j k e n 
te z i j n . Voor het overige c o n s t a t e e r t h i j dat de 
meningen n i e t u i t e e n lopen. H i j s t e l t vast dat t e r 
zake van de Spaanse t o e t r e d i n g geen ideologische 
bezwaren bestaan i n Nederland. De m i n i s t e r - p r e s i d e n t 
b e v e s t i g t dat, maar waarschuwt ervoor dat i n 
Nederland, zoals dat ook i n de Bondsrepubliek het 
geval i s , nauwlettend z a l worden bekeken of i n 
Spanje n i e t meer concessies wordt gegund dan aan 
Portugal. 

c. Wet op de i n v e s t e r i n g s r e k e n i n g 

M i n i s t e r Lubbers l i c h t toe dat i n de 
komende maanden aan het Parlement een b e l a n g r i j k 
stuk wetgeving z a l worden voorgelegd t e r zake van 
de s t i m u l e r i n g van de i n v e s t e r i n g e n . Daarvoor i s 
i n ons land een nieuw systeem ontwikkeld dat 
spreker zou w i l l e n aanduiden a l s een p a r a f i s c a a l 
systeem. Het komt er i n essentie op neer dat een 
gedeelte van de opbrengsten van de inkomsten
b e l a s t i n g en de vennootschapsbelasting wordt 
gereserveerd voor s t i m u l e r i n g van de i n v e s t e r i n g e n . 
Het b e t r e f t h i e r een nieuw systeem dat, i n d i e n het 
e f f e c t i e f z a l b l i j k e n , ook voor andere EEG-landen 
mogelijkheden z a l bieden. Op het ogenblik probeert 
Nederland het a l l e e n t e r e a l i s e r e n en dat betekent 
dat het oordeel van de Europese Commissie moet 
worden ingewonnen. Spreker h e e f t begrepen dat 
commissaris Vouel grote problemen h e e f t met het i n 
Nederland ontworpen systeem. H i j meent tevens dat 


